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POGON PRENOSA BOR

Obnavqaju se RP Ðerdap 1, 

Ðerdap 2 i TS Bor 2
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V
eoma `ive poslovne aktivnosti

odvijaju se ne samo na gra|evin-

skim ve} i pravnim poslovima za

budu}u novu TS 400/110 kV Beograd 20.
Pored aktuelnih radova na samoj lokaci-

ji budu}e transformatorske stanice,sa-
znajemo da i ostali stru~ni timovi,a po-

sebno iz Centra za Investicije JP EMS,
kao i iz Slu`be za imovinsko pravne po-

slove, kojim rukovodi Dalibor Milan-

kovi} okon~avaju eksproprijaciju i

otkup zemqi{ta.
Naime, pravnici iz ove Slu`be - Va-

wa Avdalovi}, Nikola Backovi} i

Ana Stojanovi} u~estvovali su u po-

stupcima re{avawa imovine i otkupa ze-

mqi{ta pred nadle`nim op{tinskim

upravama, sa vlasnicima zemqi{ta na ko-

jima }e se nalaziti budu}a stubna mesta

dalekovodnih trasa za pomenuti objekat.
Prema wihovim re~ima za 10 stubnih

mesta 110 kV raspleta na teritoriji

Op{tine Palilula svih 10 mesta je

spremno za izgradwu.
Naime sa vlasnicima zemqi{ta je za

polovinu tih stubnih mesta mesta po-

stignut sporazum o isplati naknade, a

drugu polovinu stubova ve} je dobijawe

dozvole odnosno re{ewe od nadle`nih

institucija za ulazak u posed.
Za dalekovod 400 kV na teritoriji

Palilule od trenutno planiranih osam

stubova moglo bi se raditi na pet, a za

tri su vlasnici izjavili `albu.
Na teritoriji op{tine Zvezdara za

dalekovod 110 kV predvi|eno je ukupno

14 stubnih mesta, od kojih je {est re{e-

no, a preostala stubna mesta su bila

predmet ve{ta~ewa, po zahtevu zemqi-

{no-kwi`nih korisnika, koji su zahteva-

li da se otkupe cele parcele, a ne samo

delovi na kojima }e se nalaziti stubovi,
me|utim u dobijenom ve{ta~ewu koje je

obavio Gradski Zavod za ve{ta~ewe Gra-

da Beograda, nije udovoqeno zahtevima

zemqi{no-kwi`nih korisnika , tako da

}e se ovaj proces re{avawa imovine i ot-

kupa zemqi{ta za stubna mesta nastaviti

pred op{tinom Zvezdara u oktobru 2011.
Za dalekovod 400 kV,a na podru~ju Zve-

zdare samo dva su od ukupno 18 stubnih

mesta re{ena, dok su ostala stubna mesta

delimi~no re{ena, po{to zauzimaju povr-

{inu na po nekoliko parcela, te za svako

stubno mesto ima vi{e vlasnika zemqi-

{ta, sa kojima treba re{avati imovinu.
I ovoj trasi dalekovoda obavqeno je

i ve{ta~ewe na zahtev stranaka – vlasni-

ka zemqi{ta; dobijenim ve{ta~ewem nije

udovoqeno zahtevima zemqi{no kwi`nih

korisnika,tako da }e se taj proces re{a-

vawa imovine i otkupa zemqi{ta za stub-

na mesta nastaviti pred op{tinom Zve-

zdara u oktobru 2011.
Za podru~je SO Grocka za 400 kilo-

voltni dalekovod planirana je igaradwa

ukupno 34 stuba. Za 90 procenata tih

stubnih mesta Op{tina Grocka donela

je re{ewa o eksproprijaciji koja su ko-

na~na i pravosna`na, te predstoje po-

stupci odre|ivawa naknade.
Re{avawe ovih imovinskopravnih po-

slova traje ve} 2 godine. U tom periodu

odr`ani su mnogobrojni sastanci koji

su pozitivno rezultirani, a problem je

bio, izme|u ostalog, u te{ko}ama pri

pronala`ewu vlasnika parcela koji se ne

nalaze na datim adresama stanovawa {to

je dodatno komplikovalo poslove re{a-

vawa imovine.
U sklopu tih poslova re{eno je i pi-

tawe otkupa zemqi{ta za novi pristupni

put u du`ini od pribli`no 700 metara,
za koji su re{eni imovinsko-pravni po-

slovi, dobijena re{ewa su pravosna`na

tako da se izgradwi pristupnog puta ve}

sad mo`e pristupiti.
M. Vukas

MIRIJEVO - TS BEOGRAD 20

Re{avawe imovinsko-pravnih odnosa

STRU^WACI PD PROJEKTNI 

BIRO PREDSTAVILI

Kako }e izgledati 

TS Beograd 20

S
tru~waci iz EMS-ovog Privrednog dru{tva Pro-

jektni biro priredili su izvanrednu prezentaciju

i trodimenzionalnu animaciju budu}e Trafostani-

ce Beograd 20, ~ija izgradwa napreduje u Mirijevu i koja je

vitalno zna~ajna za snabdevawe elektri~nom energijom ve-

likog dela grada, ali koja je zna~ajna i za pouzdano funkci-

onisawe celog prenosnog sistema.
Prvi put predstavqamo planirani izgled tog gotovo

futuristi~ki modernog postrojewa.
P. B.



J
P EMS je u prvoj polovini 2011.
godine ostvarilo pozitivan re-

zultat u poslovawu, re~eno je na

32. sednici Upravnog odbora, odr`a-

noj krajem avgusta u prostorijama po-

slovne zgrade u Ulici Kneza Milo{a.
Sednicu je vodio Vidoje Jevremo-

vi}, predsednik UO.
Informaciju o poslovawu preduze-

}a za period januar – jun 2011. godine

Upravnom odboru predstavila je Ne-

venka Petrovi}, rukovodilac Cen-

tra za ekonomsko-finansijske poslo-

ve JP EMS. Nagla{eno je da su koli~i-

ne preuzete i prenete energije u po-

menutom periodu {est procenata ve}e

od planirane, a sedam posto ve}e od

ostvarene u istom periodu pro{le

godine. Stopa gubitaka u prenosu iz-

nosi 2,56 posto, {to je 6,5 procenata

mawe od planirane stope. Generalni

direktor JP EMS, dr Milo{ Milan-

kovi}, izrazio je zadovoqstvo po-

stignutim rezultatima i uverewe da

}e se trend pozitivnih pokazateqa

poslovawa nastaviti.
Na ostvareni dobitak iz poslov-

nih odnosa uticala je ve}a koli~ina

isporu~ene energije u odnosu na isti

period pro{le godine , kao i porast

cene za pristup i kori{}ewe sistema

za prenos od 1. aprila. Zna~ajan uticaj

imao je i porast prihoda po osnovu

alokacije prekograni~nih kapaciteta

i aukcija, koji iznosi 66 posto u od-

nosu na prvu polovinu pro{le godine.
Prihod od pristupa i kori{}ewa si-

stema za prenos elektri~ne energije

je 14 procenata ve}i u odnosu na od-

govaraju}i period 2010. Tako|e, na re-

zultat poslovawa uticalo je i ja~awe

dinara u odnosu na evro.
Na sednici UO bilo je re~i i o

raspodeli dela ukupne dobiti po fi-

nansijskim izve{tajima za 2010. godi-

nu, koju je osniva~ – Vlada Republike

Srbije odobrila JP EMS. Trideset

procenata ukupne dobiti iskoristi-

}e se za ulagawa u razvoj preduze}a,
odnosno za nabavku 400/110 kV tran-

sformatora instalisane snage 300
MVA. Nabavka transformatora }e se

realizovati kroz program poslovawa

za 2012. godinu. Dvadeset procenata

ukupne dobiti bi}e ispla}eno zapo-

slenima po osnovu u~e{}a u dobiti

Preduze}a. Dobit }e biti ispla}ena

u tri dela svima koji su bili zaposle-

ni u JP EMS u 2010. godini, a prema is-

pla}enim zaradama i naknadama zarada

za 2010. Prvi deo bi}e ispla}en do

31. avgusta, drugi do 31. oktobra, a

tre}i deo do 31. decembra.
Upravni odbor doneo je i odluku o

otu|ewu otpada iz magacina 64 Pogo-

na „Vaqevo“, kao i o rashodu i iskwi-

`ewu osnovnih sredstava i rashodu

sitnog inventara i auto guma iz tog

pogona. Izvestilac je bio Jovan To-

dori}, direktor Pogona „Vaqevo“.
U okviru rasprave o teku}im pita-

wima, generalni direktor Milankovi}

i izvr{ni direktor za upravqawe i

tr`i{te Milo{ Mladenovi}, pome-

nuli su novi Zakon o energetici koji

}e imati uticaja na strukturu i po-

slovawe JP EMS, a o kome bi trebalo

detaqnije da se govori na slede}oj

sednici Upravnog odbora.
M. V. – M. B.

POSLOVNA POLITIKA 3

Odr`ana 29. redovna sednica 

Nadzornog Odbora

I
stog dana od`ana je i 29. redovna sednica Nadzornog odbora JP EMS,
koju je vodio predsednik Dejan Filipovi}. Nadzorni odbor je raz-

matrao iste ta~ke kao i Upravni, uz dodatak informacije u vezi usva-

jawa izve{taja revizije specijalnog ra~una i kori{}ewa sredstava kredita i

izve{taja o rashodima po IDA kreditu br. 4090YF i usvajawa izve{taja revi-

zije specijalnog ra~una i rezervnog ra~una duga po kreditu EBRD br. 39051.
Izvestilac po ovoj ta~ki bio je @arko Prica, vode}i ekonomista u Slu-

`bi za devizne finansijske poslove u Centru za ekonomsko-finansijske po-

slove JP EMS. Izvestilac o raspodeli dela dobiti i o informaciji o po-

slovawu JP EMS u prvoj polovini 2011. godine, pred Nadzornim odborom bio

je Nikola Damjanovi}, samostalni ekonomista u Slu`bi za ekonomske po-

slove, plan i analize.

ODR@ANA REDOVNA SEDNICA 

UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Uspe{no poslovawe 

u prvoj polovini godine
Prihodi po osnovu alokacije prekograni~nih kapaciteta i aukcija po-

rasli 66 posto u odnosu na pro{lu godinu. - Stopa gubitaka u prenosu

2,56 procenata
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P
ostavqawe stubova visokonapon-

skih dalekovoda unutar gradskog

tkiva je izuzetno veliki izazov i

problem za in`ewere kako u Srbiji,

tako i u svim ostalim prenosnim siste-

mima. Naj~e{}a tehni~ka re{ewa kojim

se ponekad naizgled nere{ive situaci-

je razre{avaju su pronala`ewe alterna-

tivnih trasa, kablirawe, izrada stubo-

va smawenih dimenzija ili izme{tawe

objekata (ovom re{ewu JP EMS za sada

ne pristupa).

Izrada familije ~eli~no re{etka-

stih stubova smawenih dimenzija je zna-

~ajan unapre|ewe u oblasti izgradwe

dalekovoda. Sami stubovi dalekovoda

su konstrukcije koja zahtevaju visok

stepen pouzdanosti i sigurnosti. Vi-

sok kvalitet se primewuje kako u pro-

jektovawu, tako i u izgradwi i eksplo-

ataciji, sa posebnim odgovornostima

prema objektima koji ulaze u naseqene

strukture. Veliki je uspeh kada se uz

sve usvojene principe, izvr{i optimi-

zacija zauze}a prostora u gradu. Ova

nova familija stubova je omogu}ila da

se ekonomi~no zauzima gradsko gra|e-

vinsko zemqi{te, ali je tako|e ({to je

vrlo va`no) stvorena mogu}nost da se

gabaritima osnove stubova {to mawe

ometa primarnu namenu zemqi{ta. 

Najve}i problemi se javqaju kada je

potrebno rekonstruisati objekte gra-

|ene pre 50-60 godina armirano-beton-

skim stubovima ~iji koridori su pot-

puno podgra|eni objektima. Objekti su

~esto gra|eni bez prethodno priba-

vqene saglasnosti EMS-a i potrebnih

dozvola nadle`nih organa. Betonski

stubovi ne mogu da iznesu visine, koje

se zahtevaju od stubova dalekovoda po

va`e}oj tehni~koj regulativi. Ta~nije

bez obzira {to armirano-betonski

stubovi imaju evidentnu prednost ma-

wih zauze}a povr{ina u osnovi, moraju

biti mewani ~eli~no re{etkastim ko-

jima se posti`e podizawe provodnika

na zahtevane sigurnosne visine. 

Svesni problema sa kojim smo se ~e-

sto sretali, Stru~ni savet JP EMS-a je

na predlog Centra za investicije usvo-

jio projektne zadatke i pristupilo se

izradi nove familije stubova. Stubove

je izradio „Elektroistok projektni

biro“, a Qubomir Popadi} je bio

odgovorni projektant nove serije stu-

bova koja }e na}i {iroku upotrebu u

Elektromre`i Srbije. Ura|eni su stu-

bovi tipa „bure“ za no{ewe dvosistem-

skih vodova. 

Stub je prvi put primewen na pro-

jektu izgradwe Mirjevskog bulevara u

Beogradu. Usled ukr{tawa gradske sao-

bra}ajnice sa dalekovodom, izvr{eno je

izme{tawe stuba i prvi put je primewe-

na nova vrsta stubova. Pre monta`e je

izvr{ena probna monta`a stuba koja je

potpuno zadovoqila zahteva i kojom je

potvr|ena ispravnost projektovane ge-

ometrije konstrukcije.

Kako bi se sagledao odnos zauze}a

povr{ina i utro{ka materijala ura|ena

je komparativna analiza osnovnih para-

metara za dva ugaono zatezna stuba:

standardni stub tipa bure 1-

0.DV.G.1020 i stuba smawenih dimenzi-

ja 1-0.DV.G.2061, npr. za visinu H=30,00

m (vidi tabelu). 

Ovakav odnos, koji pokazuje evi-

dentnu u{tedu u prostoru, ima i pozi-

tivan uticaj na problematiku re{avawa

imovinskih pitawa i uspostavqawa

prava slu`benosti za postavqawe stu-

bova.

Pojasni elementi stubova smawenih

dimenzija ra|eni od visokovrednog ~e-

lika S335J (^.0561), dok je kod stubova

smawenih dimenzija primewen samo ~e-

lik S235JRG2 (^.0361). To je svakako

omogu}ilo i da ukupne te`ine ~eli~-

nih konstrukcija ne budu znatno ve}e.

Nada Curovi}, dipl.ing,

Centar za investicije
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CENTAR ZA INVESTICIJE 

I PD ELEKTROISTOK PROJEKTNI BIRO

Razvijen nov tip DV stuba



J
edan od posledwih dana prote-

klog meseca proveli smo u dru-

{tvu zaposlenih u Pogonu pre-

nosa Bor. Doma}in nam je bio Zoran

Marjanovi}, direktor Pogona, a obi-

{li smo tri postrojewa i poneli mno-

go utisaka. Prili~no prazan drum po-

red Dunava, Golubac, Tekija, taman te

opuste toliko da o~ajni~ki tra`i{

pomo} u sre|ivawu gomile utisaka ko-

je ponese{ s tri postrojewa – RP \er-

dapa 1, RP \erdapa 2 i TS Bor 2. Bo-

rani su pokrenuli mnogo poslova i sve

to vaqa i ubele`iti. Bogu hvala na do-

brim i qubaznim doma}inima. Direk-

tor Marjanovi} naro~ito je istakao

dobru saradwu s predstavnicima PD

Izgradwa, Direkcijom za upravqawe,

ali i s kolegama s hidroelektrana.

Blagodarni dr Radojle Radeti} imao

je puno razumevawa za na{a nesumwivo

i dosadna pitawa.

Zamena va`ne opreme 

u RP \erdap 1

U Pogonu prenosa Bor jesen je veo-

ma radna i obiluje zna~ajnim aktivno-

stima. U Postrojewu \erdap 1, vital-

nom za evakuaciju energije iz HE \er-

dap 1, okon~ani su va`ni radovi u 400-

kilovoltnom poqu.

U Bloku 2 (dalekovod 458) 21. sep-

tembra zameweni su sabirni~ki rasta-

vqa~i prvog i drugog sistema glavnih

sabirnica novim ABS Minelovim i

prekida~ snage Simensove proizvodwe.

RP \erdap 1 ima dva sistema glavnih

sabirnica i obilazni rastavqa~ prema

drugom sistemu. Obilazni rastavqa~

omogu}ava pretvarawe glavnog sistema

u pomo}ni, {to, opet, omogu}ava zamenu

prekida~a u nekom od izvoda DV.

6 IZ POGONA I CENTARA

POGON PRENOSA BOR

Puno posla na istoku Srbije



Poslove su vodili i nadzirali

predstavnici EMS-ovih Investicija,

a radove su obavili radnici PD

Elektroistok Izgradwa.

Sredstva kojima su obavqeni ra-

dovi predvi|ena su EMS-ovim planom

investicija za 2011. godinu.

Obnova u RP \erdap 2

Planom odr`avawa Pogona preno-

sa Bor predvi|ena su sredstva za za-

menu dela dotrajale opreme. EMS-ovo

Privredno dru{tvo Elektroistok

Izgradwa obavqa radove, a veliki po-

sao obavili su i stru~waci iz Slu-

`be Automatike iz Bora, kao i Di-

rekcije za upravqawe. Zamewena su dva

ormara u (Prahovskom) poqu (blok 5 i

blok 3) i provodnici u poqu od or-

mana do relejnog stalka. Tako|e i re-

lejna za{tita i sinhronizator pa je

sada upravqawe mogu}e ne samo iz

centralne komande na HE \erdap 2,

ve} i iz RDC Bor.

Prevezivawe na sabirnicama 

na TS Bor 2

Na TS Bor 2 postoji jedan glavni

i jedan pomo}ni sistem sabirnica.

Kako bi se zamenili sabirni~ki ra-

stavqa~i sabirnice moraju da budu

bez napona. Po{to u Boru 2 mewaju ra-

stavqa~e u dva dalekovodna poqa –

402 i 403, bilo je neophodno „raski-

nuti“ mostove na portalu me|u poqi-

ma 4 i 5 u glavnom sistemu sabirnica.

Dalekovodi 402 i 403 kruto su veza-

ni pomo}nim sistemom. Raskinuta je

primarna veza prema transformatoru

1, a wegov rastavqa~ pomo}nog siste-

ma i poqe glavnog sistema 05 iskori-

{}eni za dovo|ewe pod napon dela

glavnog sistema sabirnica poqa 05 i

06. Potom je ukqu~en transformator

2. Kako nam je obja{weno, za to su bi-

le prepode{ene za{tite dalekovoda

402 u RP \erdap 1 i dalekovoda 403

u TS Ni{ 2 kako bi se ta dva daleko-

voda videla kao jedan. Dakako prepo-

de{ena je i za{tita transformatora

2. Te radove izvodili su zaposleni iz

Pogona Bor investicionim sredstvi-

ma. Dugo smo jo{ razgovarali s direk-

torom Marjanovi}em. Za Beograd nas

je poteralo pozno doba. Shodno to-

me, pri~a ima jo{, ali ostavi}emo ih

za slede}u priliku jer Borani imaju i

zadataka i lepih planova.

P. Batini}
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S
eptembarska subota,

4.30 ~asova. Dan od-

mora, a vreme kad sr-

ce spava. Na TS Bor 2 je `i-

vo, `ivqe nego normalno. Na

zajedni~kom zadatku su ruko-

vaoci i monteri. Trebalo bi

da se iskqu~i celo postroje-

we 400 kV kako bi se zameni-

li sabirni~ki rastavqa~i,

deo izolacione opreme i fa-

znih provodnika glavnog si-

stema sabirnica. Sve to tre-

ba uraditi tako da se ne pri-

meti, mislim na potro{a~e, i

naravno da se ne ugrozi rad

elektroenergetskog sistema.

TS Bor 2 je centralna

TS Timo~ke krajine, i jaka

veza HE \erdap 1 sa elektro-

energetskim sistemom. Pro-

blem dodatno komplikuje

blizina HE \erdap 2 i wen

specifi~ni na~in rada.

Ve} vi{e godina kroz

planove se provla~i zamena

ovesne i izolacione opreme

postrojewa 400 kV ove tra-

fostanice.

I uslovi su se kona~no

stekli. Po pravilu za ovakve

radove dobijaju se termini u

neradne dane i kasne no}ne

ili rane jutarwe sate. Tako

je i ovaj put. Malo je vremena

a posla mnogo. Za pet sati

kompletnog iskqu~ewa po-

strojewa 400 kV treba pri-

premiti postrojewe na na~in

kako nikad do sada nije radi-

lo. I sama uklopna {ema je

gimnastika za sebe. Prevezuju

se primarne veze, prepode{a-

vaju za{tite, blokira ras-

klopna oprema i jo{ mno{tvo

nesvakida{wih zahvata. Ve}

nedequ dana ranije planira

se svaki detaq.

Iako je sezona godi{wih

odmora, na zadatku su tri

ekipe montera predvo|ene

rukovodiocima Mirosla-

vom Petrovi}em, Brani-

slavom Vuki}em i poslovo-

|ama To{kom Apostolovi-

}em i Ivanom Petrovi}em.

Tu su i za{titari Zoran

Stojkovi} i Zoran Kne`e-

vi}, spremni da urade sve

{to zatreba, i vi{e od toga.

Naravno ni jedan posao u

postrojewu ne mo`e da po~ne

bez rukovaoca. Kolegijalnost

im nala`e da poma`u jedni

drugima u te{kim i kompliko-

vanim situacijama, pa je tako

za svaki slu~aj rukovaoc iz

dnevne smene Slavi{a Mi-

trovi} do{ao ranije da se

na|e svom kolegi Stojmenu

Mladenovi}u. Retku prili-

ku da vidi ovako ne{to nije

propustio ni najmla|i ruko-

vaoc Mirko Lon~ar. Dale-

kovod ima dve strane, pa ne

bih da izostavim ni rukovao-

ca RP \edap 1, Qubi{u

Ibraimovi}a koji je ve} na

svom postojewu. Uz wega su

pored ekipe iz za{tite koju

vodi Igor Bogdanovi} i

Miodrag Mitrovi}, pred-

radnik Slu`be odr`avawa,

da ne{to slu~ajno ne po|e po

zlu.

Pripravnost vlada i u

RDC-u. Uz, dispe~ere Vin~u

Dimitrijevi}a i Sa{u

Mladenovi}a, za svaki slu-

~aj tu su i rukovodilac Dra-

gan Sologub i analiti~ar

Miki Stankovi}.

Ni direktor pogona Zo-

ran Marjanovi} ne prepu-

{ta ni{ta slu~aju i prati si-

tuaciju.

Svi su na svojim mestima

i samo se ~eka znak za start.

A taj znak daje dispe~er

NDC-a koji vodi manipulaci-

je. Sve kre}e na vreme. Ruko-

vaoci izvode manipulacije,

rukovodioci radova otvaraju

dozvole, izvr{ioci radne na-

loge .....

Gromoglasna buka tran-

sformatora i {i{tawa koro-

ne se pretvaraju u ti{inu.

Komandna tabla je prekrive-

na opomenskim tablicama kao

da je raspad sistema. Stariji

radnici se prise}aju nekih

vremena kada su zadwi put vi-

deli tako ne{to.

Otvara se kapija postro-

jewa i armija montera sa meha-

nizacijom ulazi u postroje-

we. Svaki detaq je unapred

isplaniran i svako zna svoje

mesto i svoj posao. Ne sumwa

se u stru~nost i kvalitet po-

sla. Neprijateqi su samo mrak

i vreme. Za pet sati treba na-

praviti potpuno novu uklop-

nu {emu koja }e raditi samo

sa tre}inom glavnog sistema

sabirnica. Na ostalom delu

tek predstoje radovi. Sve to

treba da funkcioni{e bes-

prekorno ~itave dve naredne

nedeqe. A onda ponovo, sve

vratiti na svoje mesto.

Po~etak je krenuo i zavr-

{en je uspe{no, a tok radova

i wihov zavr{etak zaslu`uju

novu pri~u. Naravno, najvi{e

je zaslu`uju weni glavni akte-

ri: Du{an Simi}, Sa{a

\or|evi}, Igor Stanko-

vi}, Neboj{a Antonijevi}

i Ivan Petrovi}.

Kad se postrojewe uti{a
Pi{e: dr Radojle Radeti}, dipl. in`. el.



Z
a{titna u`ad na ~etiri 110 kV da-

lekovoda: DV 110 kV br. 160/2 TS

Senta 1- TS Kawi`a, DV 110 kV
br. 160/3 TS Kawi`a - TS Subotica 3,
DV 110 kV br.133/3 TS Subotica 3 - TS

Ba~ka Topola i DV 110 kV br. 170/2 TS

Sremska Mitrovica 1 - TS Sremska Mi-

trovica 2,u avgustu ove godine zamewena

su u`etom sa opti~kim vlaknima

(OPGW), ~ime je obezbe|ena za{tita od

atmosferskih pra`wewa i boqe teleko-

munikaciono povezivawe elektroener-

getskih objekata kako unutar JP EMS ta-

ko i sa objektima distribucije.
Investitor radova bio je JP EPS,

Direkcija za strategiju i investicije,
izvo|a~ Energomonta`a a.d., a radove je

nadzirao JP EMS, Pogon Novi Sad.
Do pre nekoliko godina na daleko-

vodima JP EMS dominirale su visoko-

frekventne (VF) veze, a 2004. godine po-

~ela je monta`a opti~kih prenosnih pu-

teva, koje ~ine OPGW u`ad i privodni

opti~ki kablovi i oni sada predstavqa-

ju glavni telekomunikacioni prenosni

put u JP EMS. Opti~ki prenosni put je

kvalitetniji od VF veze zbog znatno ve-

}e otpornosti na elektromagnetne

smetwe, a i uzemqavawe dalekovoda pri

radovima na provodnicima nemaju uticaj

na mogu}nost ostvarivawa komunikacije.
OPGW kablovi imaju dvojaku ulogu -

za{titnog u`eta i opti~kog komunikaci-

onog kabla. Razlika od “klasi~nog” za-

{titnog u`eta je u tome {to je u wegovom

centralnom delu sme{ten deo sa opti~-

kim vlaknima. Posredstvom jednog opti~-

kog vlakna se, upotrebom odgovaraju}ih

multiplekserskih ure|aja, mo`e ostvari-

ti nekoliko hiqada puta ve}i obim tele-

komunikacionog saobra}aja u odnosu na

VF veze. OPGW sadr`i u unutra{wem

delu (kao centralni element) ili gotov

plasti~ni opti~ki kabel malog spoqnog

pre~nika ili metalne cev~ice u kojima se

nalaze opti~ka vlakna.Broj opti~kih vla-

kana u jednom OPGW je 48.
S.Eker
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V
eoma bitni poslovi u rekon-

strukciji EMS-ove Trafosta-

nice Beograd 5 (220/110/35 kV)

na Be`anijskoj Kosi uspe{no su oba-

vqeni u septembru. TS Beograd 5 je

jedno od ~etiri izvanredno zna~ajna

postrojewa za sigurno i pouzdano

snabdevawe elektri~nom energijom

potro{a~a u glavnom gradu.

Temeqna obnova Trafostanice po-

~ela je pro{le godine a nastavi}e se

i 2012, kada se o~ekuje i zavr{etak ra-

dova. Sredstva za visokonaponsku

opremu 220 i 110 kV i za upravqa~ku i

za{titnu opremu obezbe|ene su iz

kredita EIB, dok EMS finansira sve

radove, projekat i ostalu opremu. Iz-

vo|a~ radova je PD Elektroistok Iz-

gradwa, projekte je radio PD Elek-

troistok Projektni Biro, a za ispi-

tivawe, upravqawe i za{titu zadu`eni

su Pogon Tehnika i Pogon Beograd.

Sve bitne delove rekonstrukcije

prati Ilija Cvijeti}, direktor Po-

gona Beograd, nadzor i koordinaciju

projekta obavqa Centar za investici-

je, a glavni nadzorni organ je Rajko

Gveri}.

Pro{le godine pu{ten je u rad no-

vi transformator 220/110 kV T 7, a

radovi na ostalim delovima trafo-

stanice nastavqeni su ove godine. Iz-

vode se i gra|evinski radovi – asfal-

tirane su saobra}ajnice, ura|eni su

kablovski kanali, podignute relejne

ku}ice, osposobqeno spoqno osve-

tqewe i gromobranska za{tita. Tako-

|e, rekonstrui{e se i komandna zgra-

da.

Radovi su izvo|eni tako da nije

bilo potrebe za iskqu~ewima potro-

{a~a do 11. septembra, kada je zamewen

deo sabirnica 110 kV na sistemu 2,

sekcija 2, i iskqu~eni su TS 110/35

kV T3 i T4. Iskqu~ewa su bila neop-

hodna i 18. septembra kada su, u sklo-

pu rekonstrukcije, zameweni provod-

nici od izlaznog portala do prvog da-

lekovodnog stuba DV 110 kV 197A i

197B, a iskori{}ena je i prilika da se

obnovi o{te}eni provodnik u blizi-

ni tog postrojewa. Zamenu provodnika

izveli su monteri Dalekovodne ekipe

Pogona Beograd. Odluke o iskqu~ewi-

ma donete su u saglasnosti sa pred-

stavnicima gradske uprave, Elektro-

distribucijom Beograd, ^vori{tem i

gradskim komunalnim preduze}ima.

Svi radovi uspe{no su obavqeni, a

potro{a~i su, u oba navrata, elektri~-

nu energiju dobili ~ak nekoliko ~aso-

va pre nego {to je najavqeno.

M. Bogi}evi}
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Uspe{no obavqeni radovi
Neophodna iskqu~ewa snabdevawa potro{a~a elektri~nom energijom

kra}a od predvi|enog

Rajko Gveri}



U
skoro }e se navr{iti pet go-

dina uspe{nog rada Trafosta-

nice 400/110 kilovolti Jago-

dina 4. Iscrpno smo pratili gradwu,

nastanak tog zna~ajnog postrojewa na

kojem su prvo primewivana tehni~ka i

tehnolo{ka re{ewa za dana{we EMS-

ove moderne 400-kilovoltne trafo-

stanice.

Jo{ davne 1980. ozbiqno je pla-

nirna izgradwa nove trafostanice,

koja bi pomoravqu i okolini donela

daleko boqe naponske prilike, a ujed-

no i rasteretila okolne trafo sta-

nice. Projektni zadatak je bio ura|en

me|utim zbog te{ke ekonomske situa-

cije u tom periodu nije moglo da se

pristupi realizaciji tog projekta.

Nikada se nije odustalo od te

ideje, a posebno u te{kim danima po-

sle napada NATO alijanse na na{u ze-

mqu kad je na{ prenosni sistem bio

dosta o{te}en. U jednom trenutku,

ideja je bila da se improvizuje i da se

transformator 300 MVA, koji je ve}

bio stigao iz Kine, postavi direktno

ispod dalekovoda i uvede u postoje}u

trafo stanicu 110/35KV Jagodina 1,

krenulo se na izradu projekata ali ni

ova ideja nije sprovedena.

Na na{u sre}u, ali i dobrobit

svih stanovnika Pomoravqa i okoli-

ne, na{lo se re{ewe da se krene u re-

alizaciju izgradwe TS 400/110 kV Ja-

godina 4.

Sa grubim, zemqanim radovima

krenulo se u rano prole}e 2006. Nosi-

lac posla je bio SIMENS Austrija,

koji je za podizvo|a~e uzeo firme iz

Srbije i Republike Srpske, ali je la-

vovski deo posla, kao i uvek do sada,

uradila na{a “}erka“ firma Elektro-

istok Izgradwa, sa svojim vrhunskim

majstorima, na ~ijem je ~elu tada bio

iskusni direktor Sre}ko Mili}.

Prvi put kod nas je kompletna

trafostanica pravqena po novim

standardima. Primewena je nova teh-

nologija gradwe takvih objekata koja

se pre svega sastojala od ugradwe cev-

nih sabirnica u 400 i 110 kV postro-

jewu, ure|aji za upravqawe i za{titu

dalekovoda su izme{teni iz komandne

sale u relejne ku}ice da bi se u{tede-

lo na kablovima koji su ranije uvo|e-

ni u komandnu salu. Tako|e je prime-

wen i “pametan“ sistem upravqawa

Trafostanicom, odnosno ugra|ene su

radne stanice, “skade“ koje su preko

stani~nog ra~unara povezane sa orma-

nima upravqawa i ormanima za{tite u

relejnim ku}icama do kojih dolaze ka-

blovi kojima su povezani ure|aji u da-

lekovodnim poqima.Takav na~in upra-

vqawa Trafostanicom doprineo je
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mnogo efikasnijem i bezbednijem ra-

du. Softverske blokade se staraju da

rukovaoci tokom manipulacija {to ma-

we gre{e, ali i da sa~uvaju skupocenu

opremu od havarija.

U vreme gradwe tog postrojewa

vodilo se ra~una i o najsavremenijim

ekolo{kim standardima tako da je pr-

vi put ugra|en najsavremeniji sistem

uqnih jama za prihvat uqa iz tran-

sformatora koji automatski, pumpama,

izbacuje vi{ak vode iz jame a zadr`ava

uqe. Takav na~in ~uvawa `ivotne sre-

dine se kasnije primewivao na svim

slede}im, novim i rekonstruisanim,

trafo stanicama.

Ve} u junu te godine je po~ela

monta`a nosa~a aparata i ostale

opreme da bi se radovi u oktobru i

novembru ubrzali do usijawa jer se da-

tum pu{tawa Trafostanice pod napon

veoma pribli`io.

Posle zavr{enih radova na ugrad-

wi opreme neophodno je bilo uraditi

funkcionalno ispitivawe rada Tra-

fostanice pre pu{tawa prvog daleko-

voda pod napon. Ve} 29. novembra

2006. godine dalekovod 105/2 za ter-

moelektranu Morava pu{ten je pod na-

pon, a zatim skoro svakog dana je po je-

dan dalekovod ulazio u pogon tako da

je 12. decembra ulaskom 400-kilovolt-

nog dalekovoda 423/1 za TS Kragujevac

2 zavr{ena izgradwa Trafostanice.

Naravno, naredne godine je jo{ uvek

bilo dosta radova na otklawawu pri-

medbi i dovo|ewu objekta u sad{we

stawe.

U prvoj fazi izgradwe ura|ena su

dva dalekovodna, trafo i spojno poqe

u 400-kilovoltnom postrojewu, tran-

sformator 400/110 kV 300 MVA i se-

dam dalekovodnih poqa, trafo i spoj-

no poqe u 110 kV postrojewu.

Bili su to dani velikog entuzija-

zma kod qudi, svi smo se radovali ne-

~em novom i nestrpqivo smo i{~ekiva-

li da vidimo na koji }e na~in funkci-

onisati takav objekat. Svi su se tru-

dili da pomognu izvo|a~ima radova da

bi se posao zavr{io na vreme i sa

uspehom. Komisija za interni tehni~-

ki prijem izvedenih radova na ~elu sa

tada{wim direktorom Sektora Teh-

nika Zoranom Mladenovi}em pomno

je pratila izgradwu, a Neboj{a Pe-

trovi}, tada ~lan te Komisije, nese-

bi~nim zalagawem je doprineo da sve

funkcioni{e u najboqem redu.

U proteklih pet godina nije bilo

ve}ih problema u radu postrojewa.

Opremu su redovno kontrolisale

stru~ne slu`be Pogona Kru{evac, kao

i EMS-a. Problemi su otklawani za-

jedni~kim snagama.

Predstoji uskoro i pro{irewe

postrojewa: ugradwa, jo{ jednog novog

transformatora (prvi ugra|eni je re-

montovani „ni{ki“ transformator),

zatim produ`etak sabirnica oba si-

stema sabirnica u 400-kilovoltnom

postrojewu, kao i izgradwa dva tran-

sformatorska poqa, 400 i 110 kV. Pro-

jekte za to pro{irewe radi druga na-

{a “}erka“ firma Projektni biro. Na-

damo se da }e u narednoj godini ovde

opet biti veliko gradili{te.

Na objektu radi pet rukovalaca,

{ef Trafostanice i fizi~ki radnik

anga`ovan posredstvom agencije Var-

nost fitep. Povr{ina koju zahvata

ovo pstrojewe gotovo je 6,5 hektara,

pa ima dosta posla da bi sve izgleda-

lo uredno. Bolno pitawe za sve na{e

objekte - ko{ewe trave - re{eno je an-

ga`ovawem me{tanina koji je sam posa-

dio detelinu lucerku, redovno je ko-

si, sakupqa i iznosi iz postrojewa, pa

uz minimalno ulo`ena sredstva po-

strojewe je uredno poko{eno. Park

oko komandne zgrade ure|uju sami za-

posleni.

U decembru ove godine obele`i-

}e se, sve~ano, pet uspe{nih godina

rada te Trafostanice.

P. Batini} – R. Petrovi}
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Montiran transformator na TS Bajina Ba{ta

N
a Trafostanicu Bajina Ba{ta,

koja prolazi temeqnu rekon-

strukciju i o ~emu je list

EMS ve} pisao, transportovan je nov

transformator snage 31,5 MVA

(220/35 kV) Kon~arove proizvodwe,

kao i oprema. Tim transformatorom

zamewen je postoje}i istovetnih ka-

rakteristika, ali tridesetak godina

stariji.

Transportu i monta`i prisustvo-

vali su Sandra Petrovi}, zamenik

generalnog direktora EMS-a, Mili-

{a Jovanovi}, {ef Kabineta, i Ra-

di{a Kosti}, direktor PD Elektro-

istok Izgradwa.

- Utovar, pretovar i transport te-

reta te{kog gotovo 50 tona realizova-

lo je beogradsko preduze}e Sava trans

putem od od U`ica preko Kadiwa~e do

Bajine Ba{te,koji je bio izuzetno te`ak

i opasan. Transformator je montiran i

pu{ten u pogon, - rekao je Sr|an Miq-

kovi} nadzorni organ, koordinator za

transport u ime Tehnike.
Ugradwa tog transformatora po-

ve}a}e pouzdanost na{eg postrojewa

va`nog za pouzdan rad HE Bajina Ba-

{ta, ali bitnog i za snabdevawe po-

tro{a~a u toj oblasti.
P. Batini}



U
organizaciji Rudarsko geolo-

{kog fakulteta Univerziteta

u Beogradu i to Rudarskog od-

seka, Katedre za transport u rudar-

stvu i Srpskog odeqewa me|unaradne

akademje za ekologiju i bezbednost

(MANEB Srbija), a u saorganizaciji sa

Moskovskim dr`avnim rudarskim uni-

verzitetom i BERG - Fakultetom teh-

ni~kog univerziteta iz Ko{ica u Slo-

va~koj, u periodu od 11. do 15. septem-

bra u Hotelu Mona na Zlatiboru odr-

`an je Me|unarodni integrisani sim-

pozijum TIORIR 11. Skupu je prisusto-

valo pribli`no 150 u~esnika iz zemqe

i okru`ewa, kao i dr`ava suorganiza-

tora skupa. Integrisani me|unarodni

simpozijum TIORIR 11 na Zlatiboru ~i-

nila su tri segmenta: VIII me|unarodni

simpozijum Transport i izvoz ISTI 11,

zatim Me|unarodni simpozijum Odr`i-

vog razvoja rudarstva i energetike OR-

RE 11, u kojem su predstavnici JP EMS

imali nekoliko zapa`enih stru~nih ra-

dova, i tre}i segment III me|unarodna

konferencija Istorije rudarstava Sr-

bije i Evrope IRSE 11.

Organizacionim odborom prese-

davao je dr Milo{ Milankovi}, ge-

neralni direktor JP EMS. Iz EMS-a,

slu`be Z@S i ZOP svoje radove na

nivou Preduze}a predstavili su Mir-

jana Uzelac i Vesna A{anin na te-

mu Uticaj zatvorenog sistema uqna ka-

da- uqna jama na `ivotnu sredinu, za-

tim @ika Jovanovi} i Silvana Pa-

vi} sa temom koja se odnosila na

Upravqawe `ivotnom sredinom u JP

EMS, a koja se bazira na savremenim

metodama, kao i Sr|an Miqkovi},

~ija se tema referata zasnivala na

Transportima i pomerawima vangaba-

ritnih tereta u JP EMS.

Na sve~anom skupu obele`en je i ju-

bilej prof. dr Milo{a Gruji}a, koji

je svoj nesebi~an rad i trud obele`io

bavqewem gore navedenim segmentima

savetovawa u posledwih 20 godina, tim

povodom u toku savetovawa odr`ana je i

posebna sve~ana sednica.

M. Vukas
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Z
aposleni u Centru za komerci-

jalne poslove JP EMS, Milena

Stankovi}, Ivana [o{ki},

Aleksandar Jovanovi}, Qubomir

Jovanovi} i Vuk Gaji} dobili su

sertifikate za slu`benike za javne

nabavke. Sertifikati su sve~ano uru-

~eni 3. oktobra u hotelu Kontinental.

Tom prilikom, slu`benicima su se

obratili Predrag Jovanovi}, direk-

tor Uprave za javne nabavke, Vensan

De`er, {ef delegacije EU u Srbiji,

Tomas Mur, zamenik {efa Misije

OEBS u Srbiji, Vilijam Infante,

stalni predstavnik UNDP u Srbiji,

Roxer Jorgensen, prvi sekretar am-

basade Kraqevine Norve{ke i \or|e

Stani~i}, generalni sekretar Stal-

ne konferencije gradova i op{tina.

Govornici su istakli zna~aj unapre|e-

wa procesa javnih nabavki i profesi-

onalizacije slu`benika.

Proces sertifikacije slu`benika

za javne nabavke po~eo je u decembru

2010. godine. Ukupna prolaznost svih

slu`benika na ispitu je oko 50 proce-

nata, dok je prolaznost slu`benika JP

EMS stoprocentna.

Posle dodele, odr`ano je i pred-

stavqawe softvera za elektronsko vo-

|ewe postupka javnih nabavki, koje su

odr`ali Velibor Popovi}, rukovo-

dilac programa UNDP i Danijela

Bokan, pomo}nik direktora Uprave za

javne nabavke.

ODR@AN ME\UNARODNI SKUP

Simpozijum TIORIR 11 na Zlatiboru

Zapa`eni radovi predstavnika JP EMS. - Referati na temu Odr`ivog

razvoja rudarstva i energetike

DODELA SERTIFIKATA SLU@BENICIMA 

ZA JAVNE NABAVKE



P
re nekoliko meseci u JP EMS

oformqena je jo{ jedna nova

organizaciona celina, odno-

sno, organizacioni deo pod nazivom

Centar za upravqawe kvalitetom JP

EMS. Centrom rukovodi Aleksandar

Rosi}, dipl. in`. el. Za sada pored ne-

kolicine zaposlenih planira se upo-

{qavawe jo{ dvoje, odnosnoa troje za-

poslenih u interesu ja~awa Centara,
sa uslovno re~eno ja~im znawem teh-

ni~ko-modularnih znawa iz oblasti

kvaliteta ili sa poznavawem u`e spe-

cijalisti~kih sistema operativnog

upravqa~kog menaxmenta.
Centar, koji je nedavno formiran,

baziran je na vi{e me|unaredinh aspe-

kata poslovne saradwe i propisa iz

“delovawa” oblasti kvaliteta, a koji-

ma se JP EMS kao ve} prepoznata kom-

panija treba okrenuti, kako doma}oj

tako i me|unarodnoj zakonskoj regula-

tivi po svim pitawima iz oblasti

standardizacije i wenih propisa.
Samim tim JP EMS, a posebno Po-

slovodstvo, prepoznali su dru{tvenu

odgovornost u privredi, misiju i vi-

ziju, te samim tim `eli da postane

promoter odgovornog i odr`ivog ce-

lokupnog privrednog razvoja u celini.
Centar, od osnivawa uspostavqa

saradwu sa gotovo svim organizacio-

nim delovima Preduze}a. U tom kon-

tekstu pokrenuti su Projekti Uspo-

stavqawa integrisanog sistema prema

standardima SRPS ISO 9001 - 2008,
Sistemi menaxmenta kvalitetom, SRPS
14001'2005 - Sistemi upravqawa za-

{titom `ivotne sredine i OHSAS
18001- 2008 - Sistemi upravqawa

zdravqa i bezbednosti na radu.
Iz ovog proizilazi ~itava lepeza

poslova koje su u nadle`nosti Cen-

tra, a pre svega to su: uspostavqawe je-

dinstvenog i prepoznatqivog koor-

porativnog stila, uspostavqawe i

promocija politike najvi{eg rukovod-

stva u oblastima kvaliteta, `ivotne

sredine, odnosno, bezbednosti i za-

{tite na radu, a zatim razvoj, unifika-

cija i kontrola dokumentacije u obla-

stima upravqawa kvalitetom i odr`i-

vog razvoja u svim poslovnim procesi-

ma u JP EMS, potom provere sistema

menaxmenta i ocene efikasnosti pro-

cesa, pokretawe i realizacija korek-

tivnih i preventivnih mera, promoci-

ja vrednosti JP EMS u ciqu javnog

prihvatawa aktivnosti, objediwavawe

obuka iz pomenutih oblasti, vredno-

vawe sposobnosti isporu~ilaca.
U tom kontekstu, Centar za kvali-

tet pokrenuo je nekoliko zna~ajnih

projekata koji su u realizaciji, a rok

za wihovu realizaciju je kraj marta

2012. Projekti se trenutno nalaze u

Prvoj fazi izrade, a odnose se na pre-

poznavawe svih prisutnih procesa u

celokupnom sistemu i utvr|ivawu wi-

hovih me|uveza, potom identifikaciji

zahteva i o~ekivawa korisnika i dru-

gih lica, odnosno zainteresovanih

strana, preispitivawe `ivotne sre-

dine, a sa ciqem identifikacije i

vrednovawa svih aspekata `ivotne

sredine, zatim procene rizika koji se

odnosi na definisawe optimalnog

nivoa dokumentacije, a koji se ti~u

osigurawa, kontrole nad operativnim

procesima.
Formiran je veoma stru~an tim ko-

ji sa~iwavaju predstavnici gotovo

svih organizacionih delova Preduze-

}a. Povodom gore navedenog konsal-

ting je na javnom tenderu dobio In-

stitut za istra`ivawe i projektova-

we u privredi iz Beograda.
M. Vukas

14 UNAPRE\EWE STRUKE

CENTAR ZA UPRAVQAWE KVALITETOM

Pokrenuto vi{e projektnih zadataka
Primena vi{e ISO-standarda. - JP EMS prepoznao svoju ulogu i zna~aj u

primeni standardizacije



O
savremewavawe poslovnih

procesa danas podrazumeva

upravqawe sadr`ajem predu-

ze}a integrisanim re{ewem projekto-

vanim za upravqawe kqu~nim podacima

za organizaciju. Sistemi upravqawa

dokumentima nametnuli su se kao po-

treba da se izvr{i optimalna automa-

tizacija poslovawa jedne organizaci-

je. JP EMS je po~eo uvo|ewe sistema za

upravqawe dokumentacijom, koji }e

trajati do dve godine. Kada bude pri-

mewen, taj sistem znatno }e olak{ati

i unaprediti proces rada u Preduze-

}u.
- Upravqawe dokumentima je auto-

matizovana kontrola elektronskih

dokumenata, poput skeniranih slika

papirnih dokumenata, elektronski za-

pisanih dokumenata i slo`enih doku-

menata koji predstavqaju kombinaciju

prethodnih. Kontrola podrazumeva

potpuno pra}ewe dokumenta unutar

jedne organizacije, od inicijalnog

kreirawa do finalnog arhivirawa.
Sistem za upravqawe dokumentima

omogu}ava ~uvawe svih vrsta dokume-

nata, bez obzira na formu, efikasno i

sigurno pretra`ivawe, evidentirawe

podataka o dokumentima, pra}ewe i

distribuciju dokumentacije iz po-

slovnog sistema, upravqawe definisa-

nim radnim postupcima i procedurama

sa poslovnim dokumentima ili pred-

metima, - obja{wava mr Jelena Luki},
glavni diplomirani informati~ar –
specijalista.

-U mawim organizacijama to ne

predstavqa veliki problem. Me|utim,
u ve}im organizacijama, gde je mnogo

dokumenata i korisnika na vi{e pro-

storno udaqenih lokacija, takav na~in

upravqawa dokumentima mo`e biti

komplikovan i znatno ote`an. Pro-

blemi se javqaju zbog sporog sprovo-

|ewa izmena i povla~ewa zastarelih

dokumenata, nemogu}nosti da se brzo

odgovori organizacionim promenama

kao i ~estih kadrovskih promena, - ka-

`e mr Luki} i nastavqa: - Takav si-

stem odlu~uju}e uti~e na ubrzawe i

pove}awe efikasnosti poslovnih

procesa, uz ostvarivawe zna~ajnih

u{teda u materijalu i vremenu koje za-

posleni tro{e na pronala`ewe, kopi-

rawe, razmenu i druge tehni~ke poslo-

ve s dokumentima i podacima.
Uvo|ewe sistema za upravqawe do-

kumentima u JP EMS trebalo bi da

obezbedi: uspostavqawe i implemen-

taciju informacionog sistema koji }e

omogu}iti vo|ewe evidencije i podr-

{ku upravqawu dokumentima u celo-

kupnom sistemu obavqawa poslova u

EMS-u; automatizaciju svih poslovnih

procesa koji se temeqe na upravqawu

dokumentima u elektronskom obliku;
pove}awe produktivnosti zaposle-

nih; upravqawe `ivotnim ciklusom

dokumenata; izgradwu jedinstvene sre-

dine za rad sa dokumentima; omogu}a-

vawe brzog i kontrolisanog pristupa

podacima i dokumentima; mogu}nost

brzog i lakog pronala`ewa dokumena-

ta; prikupqawe i obradu velikog bro-

ja podataka i dokumenata sa vi{e loka-

cija; postojawe centralizovane arhi-

ve; osposobqavawe zaposlenih za ko-

ri{}ewe novog sistema za upravqawe

dokumentima.
- Stvarno i su{tinsko uvo|ewe

dokumenta i procesa u informacioni

sistem preduze}a obezbe|uje da in-

formacioni sistem postane alat sva-

kog zaposlenog u poslovnom sistemu,
koji ga prihvata lako i brzo, jer pred-

stavqa prirodnu automatizaciju po-

slova i aktivnosti za koje je zaposle-

ni zadu`en. U{tede primenom DMS-a
su brojne i o~igledne, od potrebnog

fizi~kog prostora, koji je na elek-

tronskim medijima dosta mawi, do ra-

znog kancelarijskog materijala. Najve-

}e u{tede se ipak posti`u brzim i

pravovremenim dono{ewem poslovnih

odluka, - zakqu~uje mr Jelena Luki} i

dodaje: - Ulagawem u jedan centralizo-

vani sistem za upravqawe dokumenti-

ma pove}ava se efikasnost i efektiv-

nost rada organizacije, kao i isplati-

vost investicija u informacione teh-

nologije na nivou preduze}a.

M. Bogi}evi}
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OSAVREMEWAVAWE POSLOVNIH PROCESA U JP EMS

Uvo|ewe sistema za upravqawe

dokumentacijom
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O
vih dana obavqa se druga fa-

za adaptivnih radova na Po-

slovnoj zgradi u Ulici kra-

qice Natalije 56. Adaptacija se spro-

vodi u procesu investicionog odr`a-

vawa. Radi se o zgradi koja je pod za-

{titom Zavoda za za{titu spomenika

Srbije, tako da se ne sme iskakati iz

prostornih, vremenskih i namenskih

odredbi potpisanog ugovora za adap-

taciju. Uslovno re~eno, prva faza je

ura|ena onog trenutka kada je deo en-

terijera pretvoren u Zdravstvenu am-

bulantu JP EMS i ura|en sanitarni

blok.

Sada{wi radovi koje izvodi gra|e-

vinska firma Modular iz Beograda,

odnose se na radove u podrumskim pr-

ostorijama, gde se unutarwi malter

skida do osnove samog temeqa i nose-

}ih zidova,potom bi se primenili po-

sebni izolacioni procesi za spre~a-

vawe pojave vlage, kao i na spratno

sre|ivawe jo{ jednog sanitarnog blo-

ka, jedne sale te kancelarijiskog pro-

stora. Rok za zavr{etak druge faze ra-

dova planiran je za kraj septembra od-

nosno po~etak oktobra.

Tre}a faza obuhvati}e sre|ivawe

krovne konstrukcije po{to objekat pr-

oki{wava na nekoliko mesta, kao i sre-

|ivawe spoqne fasade. Pored ovih ra-

dova u skora{woj perspektivi predvi-

|eni su i neki od elektromonta`nih,

kao i telekomunikacionih radova.

Po{to se radi o izuzetno zna~ajnoj

lokaciji i zaista kvalitetnom pro-

storu, odlu~i}e se po okon~awu svih

poslova o budu}oj nameni preostalog

dela praznog prostora pored Ambu-

lante i prostorija SEMS, ~uli smo od

Suzane Bezbradice, iz centra za In-

vesticije JP EMS.

M. Vukas

K
ao prilog nedavno odr-

`anom Savetovawu CIGRE
Srbija {tampana je veoma

zanimqiva Antologija tekstova

iz priloga, monografija i doku-

menata o nastanku i razvoju na-

{eg Nacionalnog komiteta CI-
GRE. Izlagawa ve}eg broja

stru~waka i zna~ajni dokumenti

vredan su istoriografski zapis

i podsetnik razvoja me|unarod-

ne CIGRE, ali i nastanka i raz-

voja jugoslovenskog i naro~ito

srpskog komiteta.

Me|u autorima su mr Gojko

Dotli}, aktuelni predsednik

CIGRE Srbija, profesori Mi-

hajlo Golubovi} i Milan ]a-

lovi},dugogodi{wi predsednik

nacionalne CIGRE i vredni u~e-

snik kongresa u Parizu Voji-

slav Mili}, Boris Markov-

~i}, dr Zorko Cvetkovi}, a tu

su i dokumenta koja svedo~e o

osnivawu CIGRE u Parizu, jugo-

slovenske ba{ kao i srpske CI-
GRE.

P. B.

VREDAN IZDAVA^KI PODUHVAT

Antologija 

o CIGRE Srbija

ADAPTACIJA ZGRADE U ULICI KRAQICE NATALIJE

U realizaciji druga faza

Radovi na podrumskim i spratnim prostorijama



U
septembru je na Tari odr`an VI

stru~ni skup „AHIV INFO

2011“, kome su, u ime EMS-a,

prisustvovale mr Jelena Luki},

dipl. in`. org. nauka, i Ana Kur}u-

bi}, dipl. bibliotekar-informati-

~ar.

Ovogodi{wi skup „Primena in-

formacionih tehnologija u oblasti

e-poslovawa, arhivirawa i upravqawa

dokumentima i podacima u organizaci-

ji, aktuelni trendovi“ odr`an je zbog

podsticawa tehnologija, unapre|iva-

wa znawa, razmene iskustava, prezenta-

cije re{ewa u oblasti arhivirawa i

upravqawa dokumentima i podacima.

Okupio je ne samo proizvo|a~e soft-

vera i hardvera, ve} i predstavnike

velikih sistema kojima moderna DMS

re{ewa omogu}avaju br`e i jevtinije

poslovawe.

Odr`an je i okrugli sto - „Elek-

tronske arhive dokumenata u Srbiji“

na kome su u~esnici obave{teni o ra-

du stru~ne radne grupe za dono{ewe

Zakona o elektronskoj arhivi. Ciq

dono{ewa tog Zakona je zaokru`ewe

zakonske regulative kojom bi se omo-

gu}io u potpunosti prelazak na elek-

tronsko poslovawe.

Primena DMS re{ewa u javnim

preduze}ima na{e zemqe u proteklih

nekoliko godina zna~ajno je napredo-

vala, ali daleko zaostaje za primenom

u ve}ini evropskih zemaqa.
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N
emawa Filipovi}, u~enik

osmog razreda Osnovne {kole

Vuk Karaxi} iz Beograda do-

bio je dve diplome – za prvo mesto u

oblasti fizike i specijalnu diplomu,

na republi~kom takmi~ewu talenata

po nau~nim oblastima.

Verovatno ne bi bilo ~udno da

mom~i} nije izgradio i prezentirao

gradwu Teslinog transformatora. Ka-

ko re~e mr Dragan Balkoski kad je

~uo za taj uspeh – pre 35 godina jedan

student beogradskog ETF-a diplomi-

rao je na gradwi Teslinog transfor-

matora. Vremena se mewaju.

Osim toga, Nemawa je sin Bojane

Vasi}, na{e koleginice iz PD Pro-

jektni biro. Iver ne pada...

P. B.

Odr`an stru~ni skup „Ahiv info 2011“

REPUBLI^KO TAKMI^EWE TALENATA U NAU^NIM OBLASTIMA

Nemawi Filipovi}u dve diplome



P
rema Ugovoru o odr`avawa

staza spoqnih ograda tran-

sformatorskih stanica na ko-

jima se vr{i fizi~ko tehni~ko obez-

be|ewe, a koji je stupio na snagu 1. av-

gusta, na 20 objekata na nivou JP EMS

u avgustu pose~ena ve}a koli~ina izu-

zetno gustog rastiwa. Posebno se se-

klo rastiwe koje je sa spoqne strane

prelazilo visinu ograde, a tako|e i

urastalo u istu. Se~eno je ~etiri me-

tra sa spoqne i ~etiri metra sa unu-

tra{we strane ograde. Sama se~a se

sprovodena je uz proces odr`avawa

objekata JP EMS.

Se~a rastiwa na i oko objekata

ima za ciq pove}awe bezbednosti sa-

mih transformatorskih stanica, od-

nosno podizawe bezbednosti na vi{i

nivo, kao i za{titu od po`ara.

Pose~eno rastiwe i o~i{}ene sta-

ze omogu}avaju izvr{iocima FTO da

se nesmetano kre}u unutar{wim staza-

ma objekata i blagovremeno uo~avaju

sve promene koje uti~u na bezbednost

objekta. U ciqu podizawa efikasno-

sti izvr{ioca FTO na vi{i nivo uve-

den je i poseban sistem za kontrolu

obilaska transformatorskih stanica

prema kojem su izvr{ioci obavezni da

se na odre|enim kontrolnim ta~kama

i u odre|eno vreme evidentiraju.

M.Vukas
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K
oordinatori iz Direkcija,

Pogona, Centara i Projekata

prisustvovali su 29. septem-

bra instrukta`nom sastanku u

Upravnoj zgradi JP EMS, na kojem su

im predstavqena detaqna uputstva

za izradu Planova poslovawa za

2012. godinu. Koordinatori su na sa-

stanku dobili polazne podatke i

instrukcije za organizovawe poslo-

va na izradi Planova, a obuku je vo-

dio Mirko Mijatovi}, pomo}nik

izvr{nog direktora za prenos elek-

tri~ne energije.

Koordinatori imaju obavezu da, sa

svojim saradnicima, do 21.oktobra pr-

ipreme podatke o potrebama svog org-

anizacionog dela za Plan odr`avawa,

Plan nabavke osnovnih sredstava, Plan

nabavke krupnog inventara, Plan inv-

esticija i Plan teku}eg poslovawa.

OBUKA KOORDINATORA ZA IZRADU PLANOVA 

ZA 2012. GODINU

SE^A RASTIWA

Ciq podizawe bezbednosti i za{tita od po`ara
Uveden novi sistem evidencije obilaska objekata za izvr{ioce FTO.

Gusto rastiwe pose~eno na 20 objekata



V
e}ina qudi, pogotovo onih koji

nemaju iskustva sa elektroener-

getskom strukom,strahuje i od ne-

kih sitnih popravki ku}nih instalacija.
Oni verovatno ne mogu ni da zamisle

rad na dalekovodnim stubovima visine

od 15 do 65 metara visine.
Pod tim podrazumeva se i remont da-

lekovoda u beznaponskom stawu nedale-

ko od drugih dalekovoda pod naponom

110, 220 i 400 kV.
Za razliku od wih, u JP EMS u Slu-

`bi za odr`avawe dalekovoda, rade oni

koji svakodnevno odr`avaju te daleko-

vode. To podrazumeva pewawe i rad na

visini u koji spadaju: zamena izolator-

skih lanaca, popravka provodnika i ot-

klawawe nedostataka na samoj konstruk-

ciji stuba.
Da bi takve poslove obavqali mon-

teri prvenstveno moraju da pro|u rigo-

rozne lekarske preglede i da budu psi-

ho-fizi~ki sposobni za rad na visini.
Svi ti radovi obavqaju se pod nad-

zorom odgovornih rukovodioca radova,a
koji mogu biti samo iskusni monteri.

Upravo od wih mla|i monteri u~e za-

nat i dobijaju adekvatne savete za rad na

dalekovodima.

U Slu`bi za odr`avawe dalekovoda

JP EMS jedan od najiskusnijih je i Rajko

Manojlovi}, poslovo|a DV ekipe, mon-

ter sa dugogodi{wim iskustvom. U JP

EMS je po~eo da radi po~etkom 1996. i

tokom godina je svojim radom i zalagawem

stasao u predvodnika same DV ekipe.
Kolege i pretpostavqeni Rajka opi-

suju kao veoma odgovornu osobu,predanu

poslu, iznad svega stru~nog kolegu, koga

prvog pozivaju kada iskrsne bilo kakav

problem, nepredvi|ena situacija i pri

tom, dobijaju adekvatan odgovor i re{a-

vawe problema.
Rajko svoj posao opisuje, kratko i ja-

sno, kao veoma "bitnu i odgovornu oba-

vezu" i ka`e da je "u dosada{wem radu

imao mnogo posebnih dana".
- Mislim pre svega na one vanredne,

nesvakodnevne, poslove i situacije, koji

zahtevaju posebnu spremnost i snala-

`qivost.
U tu posebnu spremnost i snala-

`qivost podrazumeva se fizi~ki na-

por pri samom obavqawu poslova, od-

nosno pribranost pri radu, - ka`e Raj-

ko Manojlovi}.
Slu`ba u kojoj je Rajko poslovo|a

specifi~na je i po tome {to veliki broj

mladih kolega u woj tek po~iwe da u~i

ovaj specifi~an posao bez imalo isku-

stva, a u ~emu im on svesrdno poma`e da

{to pre usavr{e posao.
Radni vek montera pewa~a zbog svo-

jih specifi~nosti je kratkog trajawa i

zavisi od wihovih zdravstvenih i psi-

ho-fizi~kih sposobnosti.
- Rad u Slu`bi za odr`avawe daleko-

voda je fizi~ki naporan i opasan posao,
ali rad sa mladim qudima, koji nemaju

radnog iskustva,posebno je optere}ewe

i obaveza, jer ih obu~avam za rad na tere-

nu gde su uslovi rada ~esto nepredvidi-

vi i moram da vodim ra~una da svaku po-

jedinost precizno objasnim i poka`em, -
ka`e kolega Manojlovi}.

Kod ve}ine montera u Slu`bi nema

previ{e straha zbog opasnog posla koji

obavqaju, jer su svi odli~no edukovani,
opremqeni i po{tuju stroge propise o

bezbednosti i zdravqu na radu te po-

{tuju same procedure obavqawa poslova.
Savremena oprema koju monteri

EMS-a koriste slu`i da elimini{e i

svede na minimum posledice eventualne

qudske gre{ke, ali i prilagodi rad mon-

tera u rizi~nom okru`ewu.

S. Eker
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T
ranselectrica je rumun-

ski Operator preno-

snog sistema, koji ima

kqu~nu ulogu na rumunskom

tr`i{tu elektri~ne energi-

je. Ovo preduze}e upravqa si-

stemom prenosa struje i, u

svojstvu ~lana ENTSO-E, ru-

kovodi razmenom elektri~ne

energije izme|u centralne i

isto~ne Evrope.Transelectrica
je odgovorna za prenos elek-

tri~ne energije, funkcioni-

sawe sistema i tr`i{ta, raz-

voj mre`ne i tr`i{ne infra-

strukture i obezbe|ivawe

bezbednosti rumunskog elek-

troenergetskog sistema. Ta-

ko|e, ona predstavqa glavnu

vezu izme|u ponude i potra-

`we elektri~ne energije, sve

vreme uskla|uju}i proizvod-

wu i zahteve.

Transelectrica je osnovana

2000. godine razdvajawem biv-

{eg Rumunskog elektroener-

getskog upravqa~kog tela

(CONEL) u ~etiri nezavisne

celine: Transelectrica, Electri-
ca, Hidroelectrica i Termoelec-
trica. Dakle, prenos i upra-

vqawe sistemom su potpuno

odvojeni od proizvodwe, di-

stribucije i snabdevawa. Sa

tehni~ke strane, elektroe-

nergetski sistem je ostao

unitaran i wime upravqa je-

dinstveni operater - Transe-
lectrica. Transelectrica je prva

kompanija u dr`avnom vlasni-

{tvu koja se pojavila na berzi

u Bukure{tu, {to je inicirala

rumunska vlada u okviru pro-

grama „Mo}no tr`i{te“.
Misija kompanije Transe-

lectrica je da osigura pouzda-

nost i stabilnost rada rumun-

skog elektroenergetskog si-

stema, istovremeno obezbe|u-

ju}i nacionalnu mre`u za pre-

nos elektri~ne energije svim

u~esnicima na tr`i{tu pod

transparentnim, nediskrimi-

natorskim i fer uslovima. Vi-

zija kompanije je da, kao teh-

ni~ki i operativni upravqa~

elektroenergetskog sistema

postane kqu~ni operator si-

stema u Jugoisto~noj Evropi,
funkcioni{u}i u okviru ENT-
SO-E i obezbe|uju}i struju za

regionalno tr`i{te.

Transelectrica, kao TSO
raspola`e i dispe~erskom

infrastrukturom (EMS/SCA-
DA – Energy Management
System/Supervisory Control
and Data Acquisition) sme{te-

nom u jednom nacionalnom i

pet regionalnih dispe~er-

skih centara. Tako|e, zadu`e-

na je i za alokaciju prekogra-

ni~nih kapaciteta i dodelu

„zelenih“ sertifikata. Kom-

panija poseduje i opti~ke ka-

blove, tako da ima i funkciju

telekomunikacionog i IT
operatera. Transelectrica
upravqa tr`i{tem elektri~-

ne energije kroz filijalu

OPCOM. Preduze}e ne trguje

strujom, osim da pokrije sop-

stvene tehni~ke gubitke u

prenosu.

Priredio M. B.

RAJKO MANOJLOVI], SLU@BA ZA ODR@AVAWE DALEKOVODA

Iskustvo i odgovornost - najve}i aduti

UPOZNAJMO OPERATORE SISTEMA: RUMUNSKI TSO - TRANSELECTRICA

Vizija: kqu~ni operator sistema u Jugoisto~noj Evropi

Prva dr`avna kompanija u Rumuniji koja se pojavila na

berzi



F
otonaponska industrija po-

dr`ava poziv ENTSO-E da se

povede ra~una o neadekvatnom

pode{avawu iskqu~ivawa frekvencije

na FN (Fotonaponskim postrojewima

- instalirani kapaciteti solarnih

}elija u nekoj regiji).
ENTSO-E je objavio otvoreno pi-

smo ~lana Evropske Komisije Etinge-

ra kojim se nacionalna regulatorna

tela podsti~u da povedu ra~una o nea-

dekvatnom pode{avawu iskqu~ivawa

frekvencije na instalisanim fotona-

ponskim (FN) panelima u nekim er-

vropskim zemqama. EPIA, glas fotona-

ponske industrije u Evropi i BSW ne-

ma~ka fotonaponska asocijacija su u

istom smislu istakle ovo pitawe u

svojim pismima Evropskoj Komisiji gde

su podr`ali poziv ENTSO-E.
U nekoliko evropskih zemaqa,

standardi za konekciju koji se prime-

wuju na invertor za fotonaponske pa-

nele i drugu distribuiranu proizvod-

wu su bili i daqe su takvi, da se pane-

li automatski iskqu~uju sa mre`e kad-

god frekvencija sistema dostigne od-

stupawa 0.2 ili 0.3 Hz od zahtevane

normalne vrednosti od 50.0 Hz.
Ti standardi su bili uvedeni FN

postrojewima u vreme kada je ukupno

instalisan FN kapacitet imao margi-

nalnu vrednost. Me|utim, posledwih

godina, zna~ajan rast u fotonapon-

skim sistemima, posebno u zemqama

kao {to su Nema~ka i Italija je za re-

zultat imao FN instalisan kapacitet

koji se bli`io 25.000 MW. Oko

15.000 MW tog kapaciteta je bilo is-

kqu~eno kadgod je frekvencija siste-

ma dostizala gore pomenute vredno-

sti. Na ovim nivoima postoji o~igle-

dan rizik od momentalnog gubitka u

proizvodwi koji zna~ajno prelazi

3000MW projektovanu granicu gubit-

ka u proizvodwi koji mo`e da se nado-

mesti za kontinentalni-evropski si-

stem.

U ovom kontekstu, podr{ka EPIA i
BSW pozivu ENTSO-E kojim se nacio-

nalna regulatorna tela podsti~u da

obrate pa`wu na neadekvatnost va`e-

}ih standarda za FN invertor. BSW
nagla{ava da je ve}ina nema~kih proiz-

vo|a~a FN invertora jo{ od maja 2011.
godine opremilo nove proizvode pri-

lago|enom za{titnom tehnologijom

ukoliko do|e do prekora~ewa fre-

kvencije, koja omogu}ava iskqu~ewe u

slu~aju prekora~ewa frekvencije u op-

segu od 50.2 – 51.5 Hz, u iznosima,
sklonim pove}awu, od 0.1 Hz. Takvo re-

{ewe }e obezbediti da nove FN in-

stalacije vi{e ne izla`u sistem gore

navedenim rizicima. [to se ti~e FN

sistema koji su ve} u pogonu, BSW-So-
lar, EnBW postrojewe) i VDE (Asoci-

jacija Elektri~nih, Elektronskih i

Informacionih Tehnologija) pripre-

maju zajedni~ku studiju koja se trenut-

no prilago|ava najnovijem stawu. Re-

zultati ove studije su po~etkom sep-

tembra 2011. godine predstavqeni ne-

ma~kim ministarstvima za za{titu `i-

votne sredine i ekonomiju.
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Fotonaponska industrija podr`ava poziv ENTSO-E

Tre}a faza probnog paralelnog rada TEIAS 

je produ`ena do jeseni 2012. godine.

U
septembru ENTSO-E je doneo od-

luku da produ`i tre}u fazu

probnog sinhronog rada turskog

elektroenergetskog sistema sa konti-

nentalnim delom Evrope do jeseni

2012. godine. I daqe }e va`iti ograni-

~ewe komercijalne razmene elektri~ne

energije.
Odluku je donela ENTSO-E regio-

nalna grupa za kontinentalnu Europu ko-

ja predstavqa operatore prenosnog si-

stema (TSO-ove) sinhronog podru~ja

kontinentalne Evrope, na osnovu teh-

ni~ke evaluacije probnog rada tre}e fa-

ze za koju je prvobitno planirano da se

zavr{i 18. septembra, 2011. godine.
Interkonekcija novog elektroener-

getskog sistema sa sinhronim podru~jem

Kontinentalne Evrope predstavqa ozbi-

qan tehni~ki izazov koji zahteva temeq-

ne, detaqne studije koje }e izvr{iti

eksperti iz ENTSO-E i TEIAS, a na tur-

skoj infrastrukturi za prenos i poroi-

zvodwu se moraju izvr{iti zna~ajna usa-

gla{avawa kako bi se ispunili tehni~ki

standardi i obezbedio stabilan rad ce-

log, me|usobno povezanog, podru~ja. Ciq

probnog rada je da se proveri kako si-

stem zaista funkcioni{e,da se ustanove

bilo koje opasnosti koje nisu uzete u

obzir u studijama simulacije i da bi se

utvrdile i primenile odgovaraju}e kon-

tra-mere.
ENTSO-E Regionalna Grupa prati u

potpunosti rad turskog elektro-ener-

getskog sistema i utvr|uje bilo koji ne-

gativni uticaj na sisteme u regionu.Od-

re|en je niz specifi~nih kontra-mera

koje }e TEIAS morati da primeni. Zbog

toga je ENTSO-E Regionalna Grupa za

Kontinentalnu Evropu odlu~ila da pro-

du`i period probnog paralelnog rada

turskog elekrtroenergetskog sistema

~iji se rad prati .

Prethodne aktivnosti

Ove godine, 18. septembra, turski

elektroenergetski sistem je sinhroni-

zovan sa interkonktovanim elektroe-

nergetskim sistemima Kontinentalne

Evrope, ~ime je ozna~en po~etak paralel-

ne probne interkonekcije, saglasno do-

govoru izme|u turskog operatora siste-

ma i ENTSO-E-ovih TSO-ova - HTSO,

ESO-EAD,Amprion i Tennet GmbH (biv-

{i Transpower). Paralelan rad je ostva-

ren preko dva 400 kV dalekovoda poveza-

na sa bugarskim sistemom i jednim 400
kV dalekovodom povezanim sa gr~kim si-

stemom.
Period za ovaj probni paralelni rad

je organizovan u tri faze,od kojih su pr-

ve dve zavr{ene

 Faza 1: Period stabilizacije bez

planirane razmene energije.
 Faza 2: Fizi~ke, nekomercijalne

razmene energije izme|u turskog ope-

ratora sistema, odnosno bugarskog i

gr~kog TSO, u oba pravca i na obe

granice. Zna~i, do{lo je do fizi~ke

razmene energije bez bilo kakve tr-

govine.
 Faza 3: Po{to su faze 1 i 2 uspe{no

zavr{ene, dozvoqena je ograni~ena

alokacija kapaciteta za komercijalne

razmene izme|u Turske i ENTSO-E-
ovog Sinhronog Podru~ja Kontinen-

talne Evrope, u skladu sa procedura-

ma o kojima su se dogovorile Bugar-

ska, Gr~ka i Turska, a u skladu sa EU

pravilima i ENTSO-E procedurama.
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U
septembru su odr`ane mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe prekograni~nog prenosnog ka-

paciteta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije, za oktobar 2011. godine. Na zajedni~kim, mese~nim

aukcijama, za oktobar 2011. godine, zabele`en je najve}i broj u~esnika od kada JP EMS organizuje zajedni~ke do-

dele raspolo`ivih prenosnih kapaciteta. Broj u~esnika koji su podneli bar jednu aukcijsku ponudu iznosio je 18. U oba

smera interesovawe za kapacitet je bilo ve}e od ponu|enog tako da je u oba smera zabele`eno zagu{ewe.

Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za oktobar 2011. godine, prikazani su u tabeli i

na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

Rezultati mese~nih aukcija prenosnih kapaciteta 

za oktobar 2011. godine
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Na ostalim granicama i smerovima regulacione oblasti republike Srbije, u skladu sa va`e}im Pravilima, JP EMS je

izvr{io dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta. Ukupan broj u~esnika na ovim aukcijama je iznosio 14, a zagu{e-

we je zabele`eno na svim granicama i smerovima osim na srpsko-crnogorskoj granici i to u smeru od Crne Gore ka Sr-

biji..

Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za avgust i septembar 2011. godine,

prikazani su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:

http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm
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Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama

Prose~ne cene elektri~ne energije na vode}im evropskim berzama prikazane su u tabeli i na grafi-

ku, a preuzeti su sa zvani~nih sajtova prikazanih berzi.

Marko Jankovi}, dipl.el.in`

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista



Z
ajedni~ki program Po-

slodavca i Sindikata

EMS prevencije radne

invalidnosti zaposlenih u JP

EMS, realizovan je od 20. 08.

do 27. 08. 2011. godine u hote-

lu „Jezero“ na Peru}cu. Na re-

kreaciji je boravila grupa od

45 zaposlenih iz svih delova

Preduze}a.

 20. 08. 2011 u 09.00 ~asova

krenulo se iz pogona Beo-

grad, autobusom preko Va-

qeva i Bajine Ba{te (auto-

bus je bio svih sedam dana

na raspolagawu rekretivci-

ma). Dolazak u hotel „Jeze-

ro“ na Peru}cu bio je u

14,00, na ru~ak. Sme{taj je

bio u dvokrevetnim sobama

kao i u tri dvokrevetne i

dve ~etvotokrevetne ku}i-

ce (bungalovi), aran`man na

bazi 7 punih pansiona.

 21. 08. 2011 od 10,00 do

13,00 ~asova je organozo-

vana poseta manastiru

Ra~a.
 22. 08. 2011 od 10,00 do

12,00 ~asova organizovana

poseta HE i RHE Bajina Ba-

{ta.
 23. 08. 2011 organizovan je

celodnevni izlet na Mo-

kru Goru i vo`wa „[argan-

skom osmicom“.
 24. 08. 2011 od 11,00 do

13,30 ~asova organizovan

nezaboravan rafting spust

niz Drinu na relaciji od

HE Bajina Ba{te do Skela-

na.
 25. 08. 2001 od 15,30 do

18,00 organizovana vo`wa

brodom (sa `ivom muzikom)
po jezeru. Od 21,00 do

01,00 ~asova oganizovana je
poseta „etno ku}i“ Konak

(tako|e sa muzikom).
 26. 08. 2011 od 14,00 do

16,00 ~asova organizovan

ru~ak u prirodi, na izvoru

re~ice Bistrice (jagwe i

prase na ra`wu, zemqani

sudovi, pi}e hla|eno u re-

~ici). Od 21,00 do 01,00
sve~ana ve~era sa muzikom.
Na sve~anoj ve~eri su bili

i gosti iz HE Bajina Ba{ta

i HE Zvornik i predstav-

nici EPSTURS.
 27. 08 .2011 u 10,00 ~asova

povratak u Beograd, istom

trasom.
Svih sedam dana rekrea-

tivci su imali predivno vreme

za odmor, kupawe i dru`ewe, a

ribolovci su posebno u`ivali

zbog dobrog ulova, pa je u vi{e

navrata bilo kuvawa ribqe

~orbe kao i pr`ewa ribe na

tawira~i.
I na kraju pohvala osobqu

i rukovodstvu hotela „Jezero“
koji su se maksimalno trudili

da iza|u u susret svim na{im

zahtevima.
Dragan Marjanovi}
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Rekreacija na jezeru Peru}ac



K
rajem avgusta realizovan je za-

jedni~ki program Poslovodstva

i Sindikata - rekreativni od-

mor u Makedoniji u hotelu Desaret,
koji ima tri zvezdice i nalazi se u

podno`ju planine Gali~ica u mestu

Pe{tan na isto~noj obali Ohridskog

jezera, 12 kilometara ju`no od grada

Ohrid na putu ka Svetom Naumu.
Na rekreativnom odmoru je boravila

grupa od 41 lica i to: 31 zaposleni iz

pogona Vaqevo,Novi Sad,Kru{evac,Bor,
Upravqawa i Direkcije sa 10 prate}ih

lica, ~lanova porodice, me|u kojima su

bila dva deteta. Aran`man je bio na ba-

zi sedam punih pansiona u dvokrevetnim

sobama sa kupatilom,kablovskom televi-

zijom i terasama od kojih je ve}ina ima-

la pogled na jezero. Vremenske prilike

su bile idealne za tu vrstu odmora,voda

u jezeru je sve vreme bila topla, tako da

su ~lanovi grupe koristili svaki slobo-

dan trenutak da se kupaju i odmaraju po-

red prelepog i kristalno bistrog

Ohridskog jezera. Odmor je protekao u

prijatnom dru`ewu kolega i wihovih

porodica, ali i uspostavqawu poznan-

stava sa me{tanima Pe{tana, Ohrida i

ostalih mesta koje smo posetili.
Bili smo u ~uvenom gradu Struga u

kome Ohridsko jezero oti~e rekom Cr-

ni Drim u Jadransko more.Posetili smo

manastir Sveti Naum gde nas je kolega

Andon Popov upoznao sa istorijom

ovog manastira, ali i svih ostalih ver-

skih i istorijskih znamenitosti koje

smo obi{li - crkve Sveta Sofija, mana-

stira Sveti Kliment od Svetog Pante-

lejmona na Plao{niku,Samuilove tvr|a-

ve... Ba{ u vreme na{eg boravka na

Ohridskom jezeru, u okviru Festivala

„Ohridsko Leto“, odr`avao se me|una-

rodni folklorni festival „Ohridsko

Sunce“. Krajwi utisak sa ovog putovawa

je veoma pozitivan, a za ve}inu i prijat-

no iznena|ewe jer ve}ina nikada do sad

nije posetila Ohridsko jezero, tako da

je `eqa svih da se ovakavi odmori pono-

ve i u budu}e uz zakqu~qk da je prisu-

stvo „prate}ih lica“ pozitivno ople-

menilo celu atmosferu.
Radomir Petrovi}

SINDIKALNE AKTIVNOSTI 25

U
ciqu obezbe|ewa i

o~uvawa fizi~ke i

zdravstvene sposobno-

sti radnika, kao i zbli`ava-

wa i upoznavawa radnika ko-

ordinacija Sindikata EPS, u

Vrwa~koj Bawi u septembru

ove godine, odr`ani su 36.
sportski susreti koordina-

cija Sindikata EPS.
Takmi~ile su se: Koordi-

nacija za proizvodwu

ugqa, koju ~ine sindikalne

organizacije PD RB "Koluba-

ra" Lazarevac, JP PK "Kosovo"
Obili}, JP "PEU" Resavica i

PD PK "Kostolac" Kostolac;
Koordinacija za proiz-

vodwu termoenergije, koju

~ine sindikalne organizacije

PD TE "Nikola Tesla" Obre-

novac, JP TE "Kosovo" Obi-

li}, PD TE "Kostolac" Ko-

stolac i PD "Panonske elek-

trane" Novi Sad; Koordina-

cija za proizvodwu hidro-

energije, koju ~ine sindikal-

ne organizacije PD "\erdap"
Kladovo, PD "Drinsko-lim-

ske HE" Bajina Ba{ta; Koor-

dinacija za distribuciju

elektri~ne energije, koju

~ine sindikalne organizacije

PD "Elektrodistribucija Be-

ograd" Beograd, PD "Jugoi-

stok" Ni{, PD "Elektrovojvo-

dina" Novi Sad, PD "Centar"
Kragujevac, PD "Elektrosrbi-

ja" Kraqevo i JP "Elektroko-

smet" Pri{tina; Peta Koor-

dinacija, koju ~ine sindi-

kalne organizacije JP EMS

Beograd, EPS Turs i JP EPS –
Direkcije.

Sportski susreti su odr-

`ani u tri kategorije (radni-

ce, radnici i veterani) u sle-

de}im disciplinama: mali

fudbal, ko{arka, streqa{tvo,
stoni tenis, kuglawe, {ah, ri-

bolov, nadvla~ewe konopca,
plivawe, odbojka i pikado.

Resor za sport Sindikata

EMS je odredio slede}ih 47

~lanova sindikata, najboqih

sportskih rekreativaca, tak-

mi~ara, sudija, organizatora i

gostiju u reprezentativni sa-

stav ekipe Peta koordinaci-

ja:

1. Duki} Dragan

2. Milojevi} Dragan

3. Jovanovi} Milan

4. Slavkovi} Milo{

5. Nikoli} Milo{

6. Mitrovi} Dejan

7. Filipovii} Zoran

8. Jovanovi} Zoran

9. Spasi} @ivorad

10. Ani~i} Du{ko

11. Nikoli} Vladica

12. Cvijeti} Bojan

13. Prvanovi} Vladimir

14. ]osi} Dragan

15. Glavini} Qubi{a

16. Dobrisavqevi} Zlatomir

17. Trifunovi} Nenad

18. Ov~arevi} Vladimir

19. Staji} Milomir

20. Poti} Miqan

21. Maksi} Du{an

22. Radojkovi} Vladica

23. Simi} Novi}a

24. Petkovi} Neboj{a

25. ^olovi} Vojislav

26. Golubovi} Ivan

27. \or|evi} Vladica

28. Filipovi} Bojan

29. Markovi} Milovan

30. Zaji} Nened

31. Mladenovi} Zoran

32. Danilovi} Milo{

33. Ili} Veroqub

34. To{i} Slavoqub

35. Stepanovi} Predrag

36. \or|evi} Igor

37. Babi} Vesna

38. [korni~ki Marija

39. Cvijeti} Ilija

40. A}imovi} Doris

41. Milojevi} Javorka

42. Krsti} Marijana

43. Milivojevi} Natalija

44. Smili} Vladimir

45. Marjanovi} Dragan

46. Raki} Zoran

47. Andri} Milovan

Resor za sport

Sindikata EMS

Izve{taj sa 36. sportskih susreta koordinacija Sindikata EPS

Rekreativni odmor 

na Ohridskom jezeru



U
Srbiji svakih 100

sekundi potreban

je davalac krvi za

decu i odrasle osobe koji-

ma je krv neophodna da bi

pre`iveli. Uprkos brojnim

nau~nim i medicinskim is-

tra`ivawima, dugogodi{wi

napori da se prona|e ade-

kvatna i ve{ta~ka zamena za

krv nisu urodili plodom.

Jedini izvor tog po zdra-

vqe i `ivot va`nog leka je

~ovek – davalac krvi. Svi

mi, kada nam iz razli~itih

razloga (operacije, bole-

sti, povrede) krv zatreba

kao lek, zavisimo od huma-

nih i odgovornih qudi ve-

likog srca, od dobrovoq-

nih davalaca krvi.

Program dobrovoqnog

davawa krvi je visoko orga-

nizovan socijalni program

koji postoji u svim zemqama

sveta, koji obuhvata sve

strukture dru{tva i koji se

iz dana u dan razvija i una-

pre|uje. Kako bi se osigu-

ralo brzo, sigurno i kvali-

tetno le~ewe mnogobrojnih

bolesnika, potrebno je da u

svakom trenutku postoje

dovoqne rezerve jedinica i

produkata od krvi. Slu`ba

transfuzije organizovano

prikupqa krv od dobrovoq-

nih davalaca, obra|uje je i

potom distribuira zdrav-

stvenim ustanovama kojima

je i potrebna.

U narednim redovima

poku{a}u da dam odgovore

na neka uobi~ajena pitawa,

kao i predrasude koje po-

stoje, a vezana su za dobro-

voqno davawe krvi.

KO SVE MO@E 

DATI KRV?

Davalac krvi mo`e da

bude svaka zdrava, odrasla

osoba od 18 – 65 godina

starosti, te`a od 50 kg,

normalnog arterijskog pri-

tiska i pulsa, kod koje se

proverom krvne slike tj.

nivoa hemoglobina (iznad

135 g/l kod mu{karaca i 125

g/l kod `ena) i lekarskim

pregledom utvrdi da davawe

krvi ne}e imati {tetne po-

sledice ni za davaoca, ali

ni za primaoca iste. Inter-

val izme|u dva davawa je 3

meseca za mu{karce i 4 me-

seca za `ene.

DA LI JE DAVAWE KRVI 

BOLNO I OPASNO?

U odnosu na ukupan zna-

~aj i sam ~in davawa krvi,

bol je trenutna i zanemar-

qiva. Krv se vadi iz vene u

predelu lakta, gde je ubod

igle najmawe bolan, a sam

proces traje od 5 – 10 mi-

nuta. Komplikacija nema jer

je celokupan pribor za uzi-

mawe krvi sterilan, apiro-

gen, za jednokratnu upotre-

bu i baca se nakon kori-

{}ewa. Kao ne`eqene reak-

cije mogu da se jave pojava

modrica na mestu uboda i

ose}aj slabosti. Modrice

mogu da izgledaju ru`no

(estetski problem), obi~no

su bezopasne i prolaze same

od sebe. Slabost nakon da-

vawa krvi se javqa kod zane-

marqivo malog broja davala-

ca. Ukoliko se pridr`ava-

mo datih saveta o pripremi

pred davawe krvi do slabo-

sti ne}e ni da do|e, a uko-

liko se slabost oseti, oba-

vezno treba da se prijavi

zdravstvenom radniku. Zbog

toga je preporu~qivo uzeti

i pojesti „obrok zahvalno-

sti“, naj~e{}e u vidu sen-

dvi~a, koji svaki davalac

dobije nakon davawa krvi.

KAKO SE PONA[ATI 

PRE I POSLE 

DAVAWA KRVI?

Posebna priprema za da-

vawe krvi nije potrebna,

kao ni poseban re`im po-

sle davawa krvi, ali da bi

se {to boqe ose}ali pri

davawu krvi, pogotovo ako

je to prvo davawe, odre|eni

saveti bi mogli da budu ko-

risni. Preporu~uje se da

pre davawa krvi osoba bude

odmorna, da je prethodne

no}i imala dovoqnu koli-

~inu sna i da je dobro spa-

vala, da je pred davawe krvi

uzela lagani obrok i do-

voqnu koli~inu te~nosti –

najboqe 4 ~a{e vode 1 – 2

sata pre davawa. Nakon da-

vawa krvi treba se pona{a-

ti uobi~ajeno. Zavoj na pre-

gibu lakta ne treba da se

skida dva sata nakon dava-

wa. Potrebno je tog dana da

se unosi ne{to vi{e te~no-

sti nego obi~no. Treba iz-

begavati te`i fizi~ki rad

i napor najmawe 4 sata na-

kon davawe. Izbegavati pu-

{ewe bar 2 sata, alkohol

bar 8 sati, dugotrajno sta-

jawe i boravak u neprove-

trenim prostorijama. Ne

treba polaziti na dug i na-

poran put kolima kao voza~.

Tako|e se preporu~uje oso-

bama koje se profesional-

no bave poslovima na visi-

ni ili vo`wom da toga dana

ne rade.

DA LI JE DAVAWE KRVI

KORISNO?

Odgovor je DA! Pored

toga {to se davawem krvi

spa{ava ili poboq{ava kva-

litet ne~ijeg `ivota, sam

~in davawa daje ose}aj zado-

voqstva, ~ove~nosti, socij-

lane odgovornosti, gra|an-

ske solidarnosti i prosve-

}enosti, kao i znawa da se

~ini ne{to humano. Prili-

kom davawe krvi odre|uje se

krvna grupa i Rh fraktor, a

lekarskim pregledom se

proverava zdravqe davaoca

i orijentaciona krvna sli-

ka. Kostna sr` se stimuli-

{e da stvara nove i mlade

krvne }elije. Poboq{ava se

cirkulacija u organizmu i

smawuje rizik od pojave in-

farkta miokarda (sr~anog

udara) kod mu{karaca i kod

`ena u menopauzi koji daju

krv 2 – 3 puta godi{we.

KOJA SE KOLI^INA 

KRVI DAJE 

I ZA KOJE VREME SE 

DATA KRV 

NADOKNADI?

Prose~na odrasla osoba

ima 70 ml krvi na kilogram

telesne mase. Osoba od 70

kg ima oko 5,5 litara krvi u

organizmu. Davawe krvi je

apsolutno bezbedno za da-

vaoca jer zdrava osoba ima

rezervu krvi koja nije neop-
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Dobrovoqno davawe krvi –

Akcija dobrovoqnog

davawa krvi

Slede}a akcija dobrovoqnog davawa krvi u Beogradu

se organizuje 17. oktobra, od 9 do 18 ~asova, u Republi~-

kom zavodu za transfuziju krvi, u Ulici svetog Save. Sve

dodatne informacije mo`ete da dobijete kod Alek-

sandre Pejoski, koordinatora akcije.



hodna za normalno funkci-

onisawe. Mo`e da se da 10

posto od ukupne koli~ine

tj. oko 450 ml krvi. Organi-

zam vrlo brzo nadoknadi iz-

gubqenu koli~inu krvi.

„Te~ni“ deo tj. plazma se na-

doknadi iz rezervi za 48

~asova, a }elijski elementi

za 30 – 60 dana (leukociti za

nekoliko sati, trombociti

za 3 – 5 dana, eritrociti za

4 nedeqe, a gvo`|e za 8 ne-

deqa), te iz tog razloga mo-

ra da postoji ve} pomenuti

razmak izme|u davawa krvi.

GDE IDE 

PRIKUPQENA KRV?

Slika govori vi{e od

re~i:

[TA SE KONTROLI[E 

U KRVI DAVAOCA?

Na{i propisi obavezuju

da se svaka jedinica krvi, a

to zna~i krv svakog davaoca,

obavezno kontroli{e na:

krvno grupnu pripadnost

(ABO i Rh sistem krvnih

grupa), prisustvo iregular-

nih antitela i izaziva~e

transmisivnih bolesti ko-

je se prenose putem krvi

(hepatitis B i C, AIDS –

SIDA i sifilis). Pre da-

vawa krvi popuwava se upit-

nik, a odgovori treba da

budu iskreni, ta~ni i pre-

cizni. Ukoliko je rezultat

testirane krvi pozitivan

ili la`no pozitivan, dava-

lac se obave{tava i sprovo-

de se dodatna testirawa

radi utvr|ivawa relanog

stawa. 

KOLIKO KRV KO[TA I

DA LI SE WOME TRGUJE?

Krv nema cenu, kao ni

`ivot! Krv vredi koliko i

qudski `ivot koji je tom

krvqu spa{en. Propisi i

zvani~na akta Svetske

zdravstvene organizacije i

Me|unarodnog crvenog kr-

sta ne dozvoqavaju trgovinu

krvqu. Propisi na{e zemqe

zabrawuju izvoz krvi, jer je

prikupqena krv namewena za

redovnu uoptrebu i stvara-

we rezervi od nacionalnog

interesa.

U prostorijama EMS-a i

na vi{e punktova narednih

meseci bi}e organizovana

akcija dobrovoqnog davawa

krvi. Informacije o ta~nom

datumu i terminima davawa

krvi bi}e istaknute na vi-

dqivim mestima. Ovim pu-

tem, kao lekar i ~ovek, pozi-

vam sve zaposlene, sve EMS-

ovce da se na ovu akciju oda-

zovu u {to ve}em broju, da je

podr`e, da odvoje malo svog

vremena i jo{ jednom poka`u

koliko su odgovorni, huma-

ni i solidarni.

Dr Aleksandra Karapanxi}

lekar op{te prakse 

u ambulanti EMS
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